
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Motie  
 
Agendapunt:  18 
 
Onderwerp: Glyfosaat 
 
 
De gemeenteraad van Bronckhorst in vergadering bijeen op 26 september 2019 
 

Constaterende / overwegende dat: 
 

 het gebruik van het bestrijdingsmiddel glyfosaat (meer bekend onder de 
merknaam Roundup) nationaal en internationaal steeds meer ter 
discussie staat vanwege aantoonbare schade aan mens, dier en milieu 

 

 ondanks deze schadelijkheid dit middel in de Nederlandse landbouw nog 
veelvuldig wordt gebruikt, ook in de gemeente Bronckhorst 

 

 ondanks deze schadelijkheid dit middel voor Nederlandse particulieren 
nog steeds te koop is in onder meer tuincentra, ook in deze regio 

 

 glyfosaat vanwege verontreiniging van het oppervlakte- en grondwater in 
Nederland al enkele jaren niet meer gebruikt mag worden als 
onkruidbestrijder in de openbare ruimte 

 

 de Tweede Kamer vorig jaar een motie aannam om gebruik van glyfosaat 
in de landbouw drastisch te verminderen 

 

 de provincie Gelderland, waterbedrijf Vitens en afvalverwerker Circulus-
Berkel - verenigd in het initiatief Bescherm je drinkwater - glyfosaat een 
giftig bestrijdingsmiddel noemen dat absoluut niet in het oppervlakte- en 
grondwater mag komen en gebruik van dit middel dan ook ernstig 
ontraden 

 

 in het Actieplan Natuurinclusieve Landbouw Gelderland tien organisaties, 
waaronder de Gelderse Natuur- en Milieufederatie, LTO Noord en de 
Vereniging Agrarisch Landbouw Achterhoek, gemeenten hebben 
opgeroepen natuurinclusieve landbouw - waarin geen plaats is voor 
chemische bestrijdingsmiddelen als glyfosaat - op te nemen in het 
gemeentelijk beleid en ook eigen gronden zo veel mogelijk 
natuurinclusief te beheren 



 
 
 
 
draagt het college op 
 

 met landbouwbedrijven in de gemeente Bronckhorst in gesprek te gaan 
over het gebruik van natuurvriendelijke alternatieven voor glyfosaat 

 

 inwoners van Bronckhorst via lokale media op te roepen geen glyfosaat 
meer te gebruiken in hun tuinen en hen te wijzen op milieuvriendelijke 
alternatieven van onkruidbestrijding 

 

 partners als Vitens en Circulus Berkel te verzoeken hun klanten expliciet 
en nogmaals op te roepen geen glyfosaat meer te gebruiken in hun 
tuinen en hen te wijzen op milieuvriendelijke alternatieven van 
onkruidbestrijding 

 
 
En gaat over tot de orde van de dag 
 
 
Hengelo Gld, 26 september 2019  
 
Fractie GL 
Fractie D66 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 
 
 
Toelichting motie glyfosaat 
 
Afgelopen zomer werd in Arnhem het provinciale coalitieakkoord ‘Samen voor 
Gelderland’ gepresenteerd. In dit akkoord staan de ambities verwoord die 
coalitiepartners VVD, CDA, GroenLinks, PvdA en ChristenUnie (de SGP geeft 
gedoogsteun) voor de komende vier jaar hebben.  
In dit akkoord wordt ruim ingezet op duurzaamheid en een verantwoord natuur- en 
landschapsbeheer. Letterlijk zegt het akkoord: ‘We streven naar een 
Natuurinclusieve kringlooplandbouw met een duurzaam verdienmodel. We bouwen 
voort op het actieplan dat de Gelderse natuur-, landbouw- en milieuorganisaties 
samen hebben opgesteld.  
 
De motie die vanavond op tafel ligt, sluit naadloos aan bij deze provinciale 
beleidsvoornemens. In onze motie vragen we het college in overleg te gaan met de 
partners van het Actieplan Natuurinclusieve Landbouw Gelderland om te kijken hoe 
we als gemeente Bronckhorst onze eigen gronden natuurinclusief kunnen gaan 
beheren, én hoe we landbouwbedrijven kunnen stimuleren dat ook te gaan doen. Dat 
de nieuwe Gelderse coalitie daarvoor flink wat geld beschikbaar heeft (letterlijk zegt 
het coalitieakkoord: ‘Voor boeren die willen overstappen naar een duurzamer model, 
stellen we een stevig investeringsbudget beschikbaar’.) maakt die inspanningen een 
stuk aantrekkelijker en dus kansrijker.  
 
Aanleiding om deze motie vanavond in de dienen is de steeds luider wordende 
oproep van diverse inwoners, organisaties, belangengroepen én overheden om te 
stoppen met het gebruik van de giftige onkruidbestrijder glyfosaat, vooral bekend 
onder de merknaam Roundup.  
 
Over de natuurschade en het gevaar dat dit middel voor de gezondheid van mens en 
dier oplevert, is veel discussie en worden fanatiek stellingen betrokken. 
Tegenstanders wijzen op de schade voor water- en luchtkwaliteit en bedreiging van 
de biodiversiteit. Voorstanders op hun beurt betwijfelen of natuur, mens en dier 
serieus onder het middel te lijden hebben.   
 
We willen graag kijken naar de feiten zoals ze er nu liggen, landelijk, provinciaal én 
regionaal, en daar onze mening op baseren.  
Feit is dat de landelijke overheid al enkele jaren geleden het gebruik van glyfosaat 
als onkruidbestrijder in de openbare ruimte heeft verboden omdat het voor te veel 
vervuiling van het oppervlaktewater zorgt.  
Feit is dat de Tweede Kamer vorig jaar een motie heeft aangenomen die het 
grootschalig gebruik van glyfosaat in met name de landbouw aan banden moet gaan 
leggen. De minister heeft de motie nog in beraad – in afwachting van nader 
onderzoek.  
Feit is dat de provincie Gelderland in antwoord op vragen van de Statenfractie van 
de PvdA haar zorgen heeft uitgesproken over het gebruik van glyfosaat en zegt dat 
te willen gaan terugdringen.  



 
 
 
 
En feit is dat organisaties waar de gemeente Bronckhorst mee samenwerkt, zoals 
waterbedrijf Vitens en afvalverwerker Circulus-Berkel, glyfosaat expliciet 
bestempelen als een giftige stof en bedrijven en consumenten het gebruik ervan 
ernstig ontraden.  
 
In Oostenrijk en Frankrijk is het gebruik van glyfosaat al verboden. 
Ook in Duitsland wordt een verbod van glyfosaat op korte termijn verwacht; ook 
wordt al gesignaleerd dat de Duitse markt glyfosaatvrije produktie verlangt. 
 
Toch is er in Nederland nog steeds geen landelijk verbod op verkoop en gebruik van 
glyfosaat/ Roundup. En – ook daar moeten we eerlijk over zijn – zijn alternatieven 
soms lastig te vinden.  
Denk bijvoorbeeld aan de bestrijding van de wildgroei aan exoten, zoals de Japanse 
duizendknoop.  
En ook voor boeren is het soms lastig, goede, niet-giftige en rendabele alternatieven 
te vinden om hun landbouwgronden gereed te maken voor het verbouwen van 
nieuwe gewassen. Er zijn echter steeds meer landbouwers die aantonen dat het wel 
kan met behoud van goede opbrengsten. 
 
We weten dat ook in de landbouw veel bedrijven al stappen hebben gezet en goed 
op weg zijn om natuurvriendelijker te werken: daarvoor willen we waardering 
uitspreken, chapeau! Wij zullen hen ook graag waar mogelijk een rol geven als 
voorbeeld voor de goede ontwikkeling. 
 
Het eerder genoemde Actieplan Natuurinclusieve landbouw – dit voorjaar opgesteld 
door de Gelderse landbouwsector zelf – in samenwerking met natuurorganisaties en 
belangengroeperingen, komt wat dat betreft als geroepen.  
In het plan is afgesproken dat de aangesloten organisaties samen gaan kijken hoe 
de landbouw in de toekomst natuurvriendelijker kan. En dus zonder glyfosaat of 
ander giftig spul kan gaan werken.  
De Gelderse Natuur en Milieufederatie, de Vereniging Agrarisch Landschap 
Achterhoek, Coöperatief Agrarisch Natuur Collectief Veluwe, LTO Noord: ze geven 
aan dat ze samen met provincie, gemeenten, Staatsbosbeheer, waterschappen en 
andere partners dit actieplan tot een succes willen maken.  
 
Dat het nieuwe provinciebestuur juist ook deze weg wil bewandelen, steunt ons in de 
overtuiging dat we ook als gemeente Bronckhorst deze handschoen moeten 
oppakken. 
Laten we met de initiatiefnemers van dit actieplan in overleg gaan en samen met 
boeren in onze gemeente kijken hoe zij natuurlijkvriendelijker kunnen gaan werken. 
Niets meer, niets minder.  
En laten we tegelijkertijd onze gemeentelijke taak om burgers en bedrijven veilig en 
gezond te laten werken en leven, serieus nemen door ze – net als rijk, provincie en 
waterschappen – te wijzen op de gevaren van glyfosaat  en ze te attenderen op 
bruikbare en vooral natuurvriendelijke alternatieven.  
 



 
 
 
 
 


